



Distr.: General 26 April 2022 Chinese Original: English

附属科学技术咨询机构 第五十六届会议 2022年6月6日至16日,波恩 临时议程项目2(a) 组织事项 通过议程

临时议程和说明

执行秘书的说明

增编

补充临时议程

一. 导言

1. 2022 年 4 月 19 日,秘书处收到玻利维亚多民族国代表观点相似的发展中国 家提出的请求,请求在附属科学技术咨询机构(科技咨询机构)第五十六届会议临 时议程中列入一个项目。

 按照目前适用的议事规则草案第 12 条并征得科技咨询机构主席同意,已将 这一事项作为项目 18 列入补充临时议程。

二. 补充临时议程¹

3. 经与科技咨询机构主席磋商后提议的科技咨询机构第五十六届会议补充临时 议程如下:

- 1. 会议开幕;
- 2. 组织事项:
 - (a) 通过议程;

1 科技咨询机构第五十六届会议一履行机构第五十六届会议联合议程项目以星号标示。



- (b) 安排会议工作;
- (c) 授权活动。
- 3. 关于气候变化影响、脆弱性和适应的内罗毕工作方案。
- 4. 科罗尼维亚农业联合工作。*
- 与气候变化影响相关损失和损害华沙国际机制下设圣地亚哥网络有关的 事项。*
- 与第 1/CMA.3 号决定第 27 段所述紧急提高减缓力度和扩大实施工作方案有关的事项。*
- 7. 与《巴黎协定》之下的全球盘点有关的事项。*
- 8. 与科学和审评有关的事项:
 - (a) 研究和系统观测;
 - (b) 对《公约》之下长期全球目标和实现该目标方面总体进展情况的第 二次定期审评。*
- 与服务于《公约》、《京都议定书》和《巴黎协定》的实施应对措施的 影响问题论坛有关的事项。*
- 10. 《公约》之下的方法学问题:
 - (a) 对《公约》附件一所列缔约方温室气体清单进行技术审评的审评专 家培训方案;
 - (b) 对《公约》附件一所列缔约方两年期报告和国家信息通报进行技术 审评的审评专家培训方案;
 - (c) 修订针对《公约》附件一所列缔约方的《气候公约》年度清单报告 指南;
 - (d) 《公约》附件一所列缔约方根据《公约》提交的温室气体清单、两 年期报告和国家信息通报所载信息的技术审评指南;
 - (e) 温室气体数据接口;
 - (f) 用以计算温室气体二氧化碳当量的通用指标;
 - (g) 国际空运和海运所使用的燃料引起的排放。
- 与《巴黎协定》第十三条规定的报告和审评有关的事项:在自愿基础上 对根据第 18/CMA.1 号决定附件第四章报告的信息进行审评的备选方 案,以及为便于开展上述自愿审评所需的相应培训课程。
- 12. 第 2/CMA.3 号决定所述"关于《巴黎协定》第六条第二款所述合作方法的指南"。
- 13. 第 3/CMA.3 号决定所述"根据《巴黎协定》第六条第四款所建立机制的规则、模式和程序"。
- 14. 第 4/CMA.3 号决定所述"《巴黎协定》第六条第八款所述非市场方法 框架下的工作方案"。

- 15. 《公约》下的市场机制和非市场机制:
 - (a) 各种方法的框架;
 - (b) 非市场型方法;
 - (c) 基于市场的新机制。
- 16. 与其他国际组织的合作。
- 17. 关于《公约》附件一所列缔约方温室气体清单技术审评的年度报告。
- 18. 格拉斯哥一沙姆沙伊赫全球适应目标工作方案。*
- 19. 其他事项。
- 20. 会议闭幕和会议报告。

三. 说明

18. 格拉斯哥一沙姆沙伊赫全球适应目标工作方案*

4. 背景: 2022 年 4 月 19 日收到多民族玻利维亚国代表观点相似的发展中国家 提出的关于将这一事项列入本届会议临时议程的提案。该请求后附一份理由说 明,本文附件予以原文转载。

5. 行动:将请科技咨询机构和附属履行机构审议这一事项,并采取它们认为适当的任何行动。

Annex

Rationale provided by the Plurinational State of Bolivia, on behalf of the Like-minded Developing Countries, for including an item in the provisional agenda for the fifty-sixth session of the Subsidiary Body for Scientific and Technological Advice

[English only]

On behalf of the LMDC, the Plurinational State of Bolivia is submitting this written proposal pursuant to Rule 12 of the Rules of Procedure of the COP/CMA as applied to their subsidiary bodies to add the following items to the provisional agenda of the fifty-sixth session of the Subsidiary Bodies to be held in Bonn, 6-16 June 2022.

1. A joint agenda item for the SBSTA and SBI titled 'Glasgow-Sharm el-Sheikh work programme on the global goal on adaptation'.

Rationale: At Glasgow, Parties decided "to establish and launch a comprehensive two-year Glasgow–Sharm el-Sheikh work programme on the global goal on adaptation" (para 2 of decision 7/CMA.3 on Glasgow–Sharm el-Sheikh work programme on the global goal on adaptation)."

It was further decided that the work programme will be carried out jointly by the Subsidiary Body for Scientific and Technological Advice and the Subsidiary Body for Implementation (para 4 of the decision) and "Invites the subsidiary bodies to carry out the work programme..." (para 5 of the decision).

We have noted that in the annotated provisional agendas for the 56th SBs issued by the Executive Secretary on 28 March 2022,^[1] under agenda item 2(c)(i) under 'Mandated events' as 'Events under the Glasgow–Sharm el-Sheikh work programme on the global goal on adaptation' is listed.

The mandated event should, however, be undertaken in the context of continued work by the SBs to ensure that the outcomes of the work programme of the global goal on adaptation (GGA) are duly reflected in appropriate recommendations from the SBs for the consideration of the CMA.

It must be recalled that para 7 of decision 7/CMA.3, sets out the objectives of the GGA work programme, while para 9 states that the activities of the work programme should build on the work of the Adaptation Committee, while drawing "on a variety of sources of information and inputs, including national adaptation plans and adaptation communications, take into account traditional knowledge, knowledge of indigenous peoples and local knowledge systems, and be gender-responsive".

The decision via para 13 also invited Parties to provide submissions on their views on how to achieve the objectives under the work programme;

Para 15 of the decision requests the secretariat to prepare, under the guidance of the Chairs of the subsidiary bodies, a compilation and synthesis of those submissions for consideration at the workshops and para 16 also requests the secretariat to prepare, under the guidance of the Chairs of the subsidiary bodies, a single annual report on the workshops for consideration at the sessions of the SB, coinciding with the sessions of the CMA.

Further, para 17 "<u>Invites the SBs to report annually to the CMA</u>, taking into account the report referred to in paragraph 16 above, on progress in implementing the work programme with a view to recommending a draft decision thereon for consideration and adoption by the CMA its fifth session (November 2023). (Emphasis added).

Since the SBs have to report annually to the CMA, it is necessary for the agendas of the SBs to have a dedicated agenda item called "Matters relating to the Glasgow-Sharm-el-Sheikh work programme on the GGA", beginning with the 56th session of the SBs.

This means that in addition to the agenda items under 2(c)(i) in relation to the GGA work programme as a mandated event, there must also be a separate agenda item on matters relating to the GGA work programme at the 56th session of SBs.

^[1] <u>https://unfccc.int/sites/default/files/resource/sbi2022_1_adv.pdf</u> This is also the case in relation to the SBSTA agenda as the GGA is a joint-item of the SBs.